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–Накануне 25-летия Чернобыльской ката-
строфы нынешние власти окончательно опре-
делились со строительством атомной станции 
в Беларуси. Как Вам кажется, насколько целе-
сообразно подобное строительство в стране, 
которая пережила Чернобыльскую трагедию?

–Я категорически против такого строитель-
ства. Прежде чем его начинать нужно создать 
самую надёжную систему защиты от возможной 
катастрофы, но её нет. Я вспоминаю насколько 
хаотичной  и непоследовательной была борьба 
с мирным атомом, вырвавшимся из-под кон-
троля в 1986 году. 

Специалистами, впервые столкнувшимися с 
подобными трудностями, для ликвидации ава-
рии были перепробованы все возможные на 
то время средства борьбы: вода, песок, бетон, 
свинец. Сотни и тысячи людей заплатили за не-
профессионализм власти, специалистов и учё-
ных своими жизнями. Но ведь до сегодняшнего 
времени нет трезвого осмысления ни того, что 
произошло тогда, ни того какие виды энерге-
тики являются наиболее приемлемыми для на-
шей страны.  А ведь несмотря на эффективность 
атомной энергетики, специалисты утверждают, 
что запасов урана, с учётом существующего по-
требления, осталось всего на 80 лет.

Я вспоминаю, сколько небольших электро-
станций было на наших реках, некоторые из 
них сейчас вновь реанимируются. Ведь многие 
страны вкладывают средства именно в гидроэ-

нергетику. Потенциаль-
но почти во всех ме-
стах, где раньше были 
речные мельницы, 
можно строить  мини-
электростанции. А раз-
витие ветряной энерге-
тики! Альтернатива она 
на то и альтернатива, 
чтобы стимулировать 
поиск и делать жизнь 
безопасной и комфорт-
ной. Но ведь власть, ис-
поведующая советские 
подходы, думает о сво-
ём выживании, а не о 
нашей с вами безопас-
ности. При сегодняшнем 
режиме мы  так никогда  и не узнаем, сколько же 
из выделенных  Россией миллиардов пойдёт на 
строительство, а сколько на удержание режима 
и на латание дыр в экономики. Строительство 
атомной станции в несвободной стране – угро-
за для всей Европы.

– Чувствуете ли вы, как ликвидатор аварии, 
заботу государства и понимание со стороны 
власти, тех проблем, которые волнуют черно-
быльцев, и с которыми они сталкиваются в сво-
ей повседневной жизни?

–Через несколько дней 25-летие со дня траге-
дии, но такое впечатление, что власть не хочет 

в упор нас замечать. 
Не надо нам никаких 
подарков, хотя бы 
какое-то элементарное 
уважение за выполнен-
ный нами гражданский 
долг. Вполне хватило 
бы благодарственного 
письма или открытки, 
не говоря уже о юби-
лейной медали. А ведь 
даже киргизы награди-
ли своих ликвидаторов 
медалью, посвящён-
ной 20-летию Черно-
быльской катастрофы. 
Такую же медаль выпу-

стили русские. Кстати, я 
был в числе награждённых. Сейчас украинцы 
хотят наградить меня юбилейной медалью в 
связи с очередной годовщиной. Поговаривают 
о выпуске здешними властями юбилейного же-
тона по поводу 25-й годовщины, но мы ведь не 
собаки, чтобы носить жетон на шее. Такое вот 
отношение. Разве это не обидно?

 Я не хочу никак оскорблять воинов интер-
националистов, но ведь в отличии от них мы 
непосредственно защищали белорусский на-
род. Правильно? Чтобы меньше было радиа-
ции внашей страны. И чего добились? Те,  кто 
защищал афганский народ, эфиопский, сирий-

ский, египетский в почёте и уважении, их госу-
дарство поздравляет, награждает, памятники 
открывает.  

Несколько раз обращался:  давайте поста-
вим в Витебске хотя бы памятный камень. Мне 
отвечают: нет денег. Да мы сами бы собрали. 
Ведь в нашем городе нет даже улицы имени 
Героев-ликвидаторов, а я неоднократно высту-
пал с подобной инициативой.  Парадоксально, 
но власти относятся к нам так же, как к тем, кто  
выступает с какими-то политическими требо-
ваниями.

Единственная льгота, которая осталась у 
меня, как чернобыльского ликвидатора,– внео-
чередной приём к врачу, но даже ей я не злоу-
потребляю, всегда уступаю очередь женщинам 
и людям старшим по возрасту. Такое отноше-
ние к нам  со стороны власти ни в какие рамки 
не входит. Где это видано, ведь защитники от-
чизны всегда были в почёте и уважении.

26 апреля на Успенской горе, рядом с кре-
стом Ефросиньи Полоцкой соберутся участни-
ки ликвидации чернобыльской катастрофы. Я 
уже уведомил власти о нашем намерении. Так 
же демократическими активистами подана за-
явка на проведение митинга-реквиема в парке 
культуры и отдыха железнодорожников. Но ис-
ходя из предыдущего опыта, надежды на его 
проведение мероприятия не много.

Беседовал С.Жук.

В 1988 году полковник Гневко Анатолий Леонтьевич, служивший в штабе Сибирско-
го  военного округа, был командирован в Чернобыльскую зону для  дальнейшего про-
хождения службы в качестве начальника штаба Оперативной группы гражданской 
обороны СССР по ликвидации последствий аварии на ЧАЭС. 18 апреля Анатолий Леон-
тьевич прибыл на место и в течении  полугода выполнял свои служебные обязанности 
в непосредственной близости от атомной станции. 

Накануне 25-летия Чернобыльской катастрофы полковник запаса, председатель 
Витебского областного подразделения  общественной организации « Союз Чернобыль-
Беларусь», зарегистрированной в 2007 году на территории Украины, А.Гневко поде-
лился своими мыслями по тем проблемам, с которыми до сегодняшнего дня сталкива-
ются как непосредственные участники ликвидации Чернобыльской аварии, так и всё 
наше общество.

Власть не хочет нас замечать

11 красавіка пасля выбуху ў менскім метро скончылася ціхамірнае існаванне для краіны, якую шмат 
хто з жыхароў постсавецкіх дзяржаваў лічыў прыкладам уладкаванага і спакойнага жыцця, гэткім добрым 
напамінам з “добрага савецкага мінулага”.

Каля 30 жыхароў віцебска ў 18:00 
сабраліся на супольную малітву на Успен-
скай горцы ў Віцебску каб ушанаваць 
памяць ахвяр аварыі на Чарнобыльскай 
АЭС.

Размова з Богам каля крыжа Еўфрасінні 
Полацкай адбывалася пад пільным наглядам 
міліцыі. Супрацоўнікаў праваахоўных органаў 
у цывільным было не менш чым маліўшыхся 
віцяблян.

Пад час мерапрыемства быў затрыманы не-
залежны журналіст Уладзіслаў Старавераў. Ён 
вёў здымкі, калі да яго пыдыйшлі міліцыянты, 
выхалі камеру і закруцілі рукі. Пры гэтым 
журналіст упаў на зямлю, але яго падхапілі і 
павялі ў пастарунак.

Таксама сёння не дазволілі правесці пікет 
Барысу Хамайдзе. Праўда яго не затрымлівалі 
— самага вядомага віцебскага апазіцыянера 
міліцыянты настойліва папрасілі згарнуць 
плакат і пакінуць яго ўлюбёнае месца каля 
сіняга дома. У адваротным выпадку спадару 
Хамайдзе пагражала паездка ў РАУС.

Сяржук Серабро. 

Вайна, Чарнобыль, выбух 
на Кастрычніцкай станцыі 
метрапалітэна – для тутэйшага 
чалавека сталіся падзеямі адна-
го знакавага парадку. Яны даты-
чацца кожнага, яны выклікаюць 
адмоўныя эмоцыі, непрыемныя 
думкі, яны яднаюць людзей сва-
ёй непазбежнай і  нечаканай 
сілай, супрацьстаяць і запярэч-
ваць якой  аказваецца папросту 
немагчыма.

Страх, які абуджае смерць ці 
яе патэнцыйную магчымасць, 
робіць сваю справу: пад эма-
цыйным уздзеяннем грамадзяне 
ўдзельнічаюць у сумесных акцы-
ях, пералічваюць грошы на раху-
нак пацярпелых, нясуць кветкі і 
свечкі да месца трагедыі і нават 
да падземных пераходаў у гара-
дах далёкіх ад Менску, якія з іх 
меркавання  мусяць увасабляць 
менскае месца трагедыі. Не ве-
даю, як у каго, а ў мяне апош-
няя рытуальная дзея выклікае 
пачуццё непрыязнасці: такое 
ўражанне, як быццам бы пошасць 
посттэрарыстычнага сіндрому 
шырокай хваляй расцякаецца па 
ўсёй краіне. 

Але ёсць ва ўсіх гэтых пад-
зеях некалькі заўважных 
заканамернасцяў уласцивых 
для абывацельскай свядомасці і 
ўладнага светаўспрымання.

 Па-першае, чым далей у часе, 
тым менш баліць і радзей прыгад-
ваецца, вярэдзіць жа толькі тым, 
каго зачапіла больш за іншых. 
Пра трагедыю на Нямізе, яе пры-
чыны і наступствы амаль ужо і не 
гавораць, а многія нават і не чулі. 
Такая вось ментальнасць. 

Па-другое, ніводнае з гэтых над-
звычайных здарэнняў не атрыма-
ла на ўзроўні масавай свядомасці 
ўцямнага і менш-больш 
аб’ектыўнага ўсведамлення, хаця 
з часоў той самай вайны прайш-
ло ўжо 65 гадоў. Што тут казаць 
пра выбух, які забраў 13 жыццяў 
усяго некалькі дзён таму!

У дадзенай сітуацыі сілавікі 
мусяць шукаць выканаўцаў, а 
інтэлектуалы дакапвацца да 
прычынаў ды матываў здзейс-
ненага. Уладу ж павінна б было 
цікавіць абодзве высновы, 
як і тое, што кажа пра падзею 
апазіцыя. На справе адбы-
ваецца нейкая алагічнасць: 
інтэрпрытацыю здарэння, маг-
чымыя версіі і напрамкі следства 
народу агучвае кіраўнік існае 
ўлады, які не дакапваецца да 
прычынаў, і ў якога апазіцыйныя 
меркаванні выклікаюць прысту-
пы шаленства.

Не думае пра прычыны і народ, 
які як і ўладу ніхто не мае права 
крытыкаваць і пазбаўляць арэо-

лу святасці. Так прасцей, не трэба 
напружвацца, не трэба думаць 
пра сваю персанальную грамад-
зянскую адказнасць. 

Так сталася, што за апошнія 
20 гадоў свет непазнаваль-
на змяніўся, а падыходы ды 
паводніцкія стэрэатыпы тутэй-
шых насельнікаў засталіся ці ні на 
тым самым узроўні. І хаця пасля 
выбараў пачалі расці кошты ды 
замежная валюта стала недаступ-
най для бальшыні жыхарства, да 
11.04.2011г. гэтыя нязручнасці 
ўспрымаліся не так трагічна. Тэ-
рарыстычны акт пазбавіў людзей 
апошняга і самага надзейнага 
апірышча, на якім трымалася 
тутэйшая стабільнасць: “ абы не 
было вайны”. Але вайна прыйшла 
самым брыдкім і несумленным 
чынам.

Ва ўмовах існуючай несва-
боды, якая сёння не мае моцы 
сталінскага таталітарызму, прая-
вы чалавечай агрэсіі набываюць 
пачварныя і нялюдскія абрысы. 
І калі на працягу лукашэнкава-
га кіравання гэтая вайна вялася 
ўладай толькі ў адносінах да гэтак 
званай апазіцыі, то 11 красавіка 
грамадства “даспела” да вайны 
супраць сябе самога. 

Усё мае свае заканамерныя  
межы. І калі раней бальшыня 
грамадства не заўважала ці не 

жадала звяртаць увагу на вайну 
дзяржавы супраць іншадумства, 
прамяняўшы свабоду на 
каўбасу, то пасля згаданага вы-
буху, рабіць выгляд ідэальнага 
жыццеўладкавання будзе ўсё 
складаней і складаней. 

У 21 стагоддзі з кожным го-
дам руху наперад жыццё будзе 
станавіцца ўсё больш склада-
ным, але як паказалі апошнія 
паводзіны ўлады, яна не ў стане 
ўспрымаць новыя выклікі часу. 
Замест вызначэння і вырашэн-
ня праблемаў, яна як і ейныя 
савецкія папярэднікі ўнікае іх і 
дзейнічае шляхам забаронаў і 
сілавога ўздзеяння. А рэчаіснасць 
такая, што ў грамадстве будуць 
выспяваць усё новыя і новыя 
групоўкі і асобы, якія будуць 
мець свае прыватныя, але вельмі 
важныя для іх носьбітаў патрэбы, 
без дазволу на рэалізацыю якіх з 
боку ўлады, яны будуць вырашац-
ца пачварным ці крымінальным 
чынам.

На жаль, нашае грамадства 
настолькі нецярплівае да 
разнастайнасці, суіснаванняў 
і праяваў супрацьлеглых і 
ўзаемавыключальных існасцяў, 
што застаецца толькі спачуваць 
тым наступствам, якія нас чака-
юць наперадзе.

Рэдактар.

што нас Чак ае напера д зе?
МЕРКАВАННЕ РЭдАКтАРА

У цЭНтРы ўВАгі

ПАМяць ЧАРНоБыля
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Віцебскія дэмакратычныя 
актывісты атрымалі адмову на-
конт правядзеньня акцыі да 
ўгодкаў аварыі на Чарнобыль-
скай АЭС у Парку культуры і адпа-
чынку чыгуначнікаў. Але яны ўсё 
адно мяркуюць сабрацца — на 
плошчы Свабоды.

Віцебскія актывісты мелі намер 
правесьці мітынг салідарнасьці 
з пацярпелымі ад аварыі на АЭС 
у Японіі і згадаць ахвяраў аварыі 
на Чарнобыльскай АЭС, распавёў 
адзін з арганізатараў, каардына-
тар руху «За свабоду» ў Віцебскай 
вобласьці Хрыстафор Жаляпаў:

«У адміністрацыі Чыгуначнага 
раёну нам адмовілі з прычыны 
таго, што мы не заключылі дамову 
з ЖКГ, каб забясьпечыць парадак 
на месцы мітынгу — у Парку куль-
туры і адпачынку чыгуначнікаў. 
Але з ранейшага досьведу нам 
вядома, што дамовы наконт ахо-
вы правапарадку, мэдычнага 
абслугоўваньня і паслуг ЖКГ ад-
паведныя структуры заключаюць 
толькі пасьля атрыманьня дазво-

лу на правядзеньне мерапрыем-
ства. Так што нас ізноў пусьцілі 
па „зачараваным коле“, хоць раз-
ам з заяўкай мы дасылалі ў ра-
ённую адміністрацыю ліст, дзе 
тлумачылі: мы гатовыя заключаць 
усе неабходныя дамовы, але най-
перш з нас патрабуюць дазвол!».

Віцебскія актывісты ўжо 
зьвярталіся ў Віцебскі гарвы-
канкам, каб памяняць парадак 
атрыманьня дазволаў на акцыі: 
каб у раённых адміністрацыях 
не патрабавалі дамоваў, якія па-
пярэдне заключыць немагчыма. 
Але з гарвыканкаму адказалі, што 
гэтае рашэньне перагляду не пад-
лягае. 

Тым ня менш прадстаўнікі 
грамадзкасьці гораду вырашылі, 
што 26 красавіка жалобная ак-
цыя ўсе адно павінна адбыцца: 
усіх жыхароў Віцебску запрасілі 
сабрацца а 17:30 на плошчы Сва-
боды, каб разам прыняць зварот 
да ўрадаў Расеі і Беларусі пра 
недапушчальнасьць будаўніцтва 
новай, Астравецкай АЭС. 

У Вялікую Сераду ў катэдры св. Барбары ў 
Віцебску адбылася св. імша Хрызма з удзелам ду-
хавенства Віцебскай дыяцэзіі. Падчас набажэнства 
быў асвечаны алей, які ўжываецца пры ўдзяленні 
сакрамэнтаў хросту, канфірмацыі, святарства і 
намашчэння хворых. літургію ўзначаліў біскуп 
Віцебскі Уладзіслаў Блін. Ён заахвоціў прысутных 
святароў быць вернымі ідэалам святарства і быць 
сапраўднымі вучнямі Хрыста.

Святары падчас літургіі дзякавалі за пакліканне да 
святарства — самы вялікі дар, які можа атрымаць чала-
век, дар дзейнічаць ад імя Езуса Хрыста. Таксама духа-
венства аднавіла абяцанні, дадзеныя падчас святарскіх 
пасвячэнняў.

Гамілію прамовіў а. Раман Шульц ОР. Ён прапанаваў 
святарам успомніць надпісы з прыміцыйных абразкоў і 
паразважаць над істотай свайго паклікання.

Напрыканцы сустрэчы біскуп Уладзіслаў папрасіў 
перадаць словы запрашэння усім дыяцэзіянам на 
ўрачыстасць абвяшчэння новай катэдры. Гэтая падзея 
адбудзецца 18 чэрвеня ў Віцебску. Чакаюцца шматлікія 
госці з Беларусі, а таксама з-за мяжы.Кс. Віктар Місевіч 
прэзентаваў прысутным новую газету “Каталіцкі 
Веснік”. Ён распавёў святарам некаторыя моманты па 
распаўсюду газеты і запрасіў да суаўтарства. Кс. Вячаслаў 
Барок прадставіў інфармацыю пра дыяцэзіяльныя 
пілігрымкі па святых месцах свету, якія арганізоўвае 
парафія св. Язафата Кунцэвіча ў Расонах. Не абышлося і 
без спартыўнах навін. Кс. Аляксандр Грыцкевіч з Дзісны 
запрасіў на міністранцкія спаборніцтвы па міні-футболу 
на кубак біскупа Уладзіслава Бліна, якія адбудуцца ў 
Дзісне 14 мая.

Выступіў таксама Архімандрыт Сяргей Гаек. Ён 
прэзентаваў кнігу а. Язэпа Германовіча “Як Казюк 
сабраўся да споведзі” і павіншаваў усіх святароў з днём 
святарства.

В.Місевіч.

У Віцебску 
адбылася імша 
хрызма

Як паведамляе  раённая газета « Жыц-
цё Прыдзвіння» большасць вяскоўцаў 
працавалі на сваіх працоўных месцах: у 
поле і на фермах, працаўнікі сацыяльнай 
сферы наводілі парадак на прылеглых да 
ўстаноў тэрыторыях. Працаўнікі райвыкан-
каму і шэрагу раённых службаў былі заня-
тыя на добраўпарадкаванні аг. Акцябрскі.

Сёлета ў дзень суботніка стартавала і ак-
цыя «Тыдзень лесу-2011».

У лясгасах былі падрыхтаваныя адмыс-
ловыя аб‘екты, на якіх добраахвотнікі 
мусілі  садзіць дрэвы, добраўпарадкаваць 
тэрыторыі, ачышчаць лес ад засмечанасці. 
Віцебскі лясгас плануе зрабіць лесапасадкі 
на тэрыторыі 165,7 гектара, з гэтай мэтай 
набылі высадкі хвоі і елкі ва ўзросце аднаго 
года. На 1 га плануецца пасадзіць 4-4,5 ты-
сячы каліваў гэтых лясных культур.

Дапамогуць працаўнікам лясной 
гаспадаркі ў гэтым супрацоўнікі Віцебскай 
мытні, Віцебсклеспраекту, грамадскія 
арганізацыі, установы адукацыі.  

Мае быць выкананы і значны аб‘ём 

працаў па добраўпарадкаванні і навядзенні 
парадку на зямлі. Гэта ўборка прыда-
рожных палосаў, якія адносяцца да 
тэрыторыі дзяржлесфонду, алей, паркаў 
і дэндрапаркаў. Адмысловая ўвага – упа-
дабаным месцам масавага адпачынку, у 
прыватнасці, прыбярэжным зонам азёраў 
Шэвіна, Лосьвіда і іншым.

Суражскія працаўнікі лясной гаспадаркі 
занятыя на добраўладкаванні тэрыторый 
поруч лясніцтваў, плануецца закласці алею 
лясных дрэў. З такой ініцыятывай выступілі 
самі грамадзяне. 

Па папярэдніх дадзеных аддзела 
эканомікі райвыканкама, налічана гра-
шовых сродкаў для пераліку 71,2 млн. 
рублёў. Аб‘ём вытворчасці прамысловай 
прадукцыі ў гэты дзень у бягучых коштах 
склаў 30,5 млн. рублёў. Аб‘ём падрадных 
прац у бударганізацыях выкананы на 36,8 
мільёна.

Дзякуй Богу ў гэтым годзе папрацаваць 
задарма мне не давялося. Той маразм, які 
доўжыцца на гэтай зямлі амаль стагоддзе, 

нічога акрамя адмоўных эмоцый выклікаць 
не можа. Колькі разоў ні хадзіў на гэтае ме-
рапрыемства ніколі не бачыў, каб працавалі 
на ім людзі з ахвотай. У дрэнным настроі 
прыходзілі, так-сяк рабілі азначанае і ху-
ценька беглі дадому. Вучні ж працавалі 
заўжды з-пад палкі, і пры любой добрай на-
годзе імкнуліся збегчы з гэтай вар’ятні.

Прыдумалі некалі бальшавікі суботнікі ды 
“васкрэсьнікі”ў “піку” юдэям ды хрысціянам, 
якія ў гэтыя дні не мелі права працаваць, 
каб тутэйшае жыхарства і пасёння малілася 
дурноце і несвабодзе. . І моляцца. Ды мала 
таго жыхарства, нават чынавенства ніяк не 
можа пазбыцца родавых сваіх плямаў, хаця 
можа гэта паказнік таго, што з рыдлёўкай у 
руках –іхняе самае годнае месца і ёсць. 

Грыбаўскайтэ ці Абама па суботніках не 
швэндыюць, дурасцю не займаюцца. І што 
б хто   ні казаў, але датуль, покі гарадскі га-
лава будзе ганарыцца тым, што можа раз на 
год выконваць нізкакваліфікаваную працу, 
нічога годнага на гэтай зямлі не было і будзе.

якаў дрозд.

16 красавіка па ўсёй краіне прайшоў так званы рэспубліканскі суботнік. Удзел у ім прынялі і  жыхары раёна. У рамках 
суботніка добраўпарадкоўваліся населеныя пункты, наводзіўся  парадак на вайсковых пахаваннях, на працоўных месцах пра-
цавала парадку 15900 чалавек.

Пра строгае папярэд-
жанне не разгалош-
ваць ніякіх звестак 

пра затрыманых «ураджэнцаў 
Віцебску», якіх вінавацяць у 
менскім тэракце 11 красавіка, 
употай распавядаюць многія 
жыхары раёну ДСК. Гэта пра-
мысловая ўскраіна, дзе жылі 
хлопцы — меркаваныя тэра-
рысты. У сярэдняй школе № 35, 
дзе вучыліся двое з іх, чакаец-
ца маштабная праверка.

 У раёне вуліцы Рэпіна ці ня 
кожны другі можа паказаць, 
дзе месцяцца тыя сутарэнні, у 
якіх — паводле інфармацыі бе-
ларускага тэлебачання — былі 
лабараторыі па вырабе выбухо-
вых рэчываў. Прыбіральшчыц, 
якія падмятаюць у дварах, 
прымусілі наводзіць там пара-
дак — выносіць друз і смец-
це. Ананімна і не на дыктафон 

спадарыні прызналіся, што дру-
зу і смецця было многа, а вось 
прыкметаў лабараторыі ніхто 
не заўважыў. Дый не пусцілі б 
туды, каб там была небяспека, 
— перакананыя супрацоўніцы 
ЖЭУ № 16.

 Спадарыня кажа, што 
сваім «катушком» у агульным 
сутарэньні карыстаецца рэд-
ка, але пагаджаецца адчыніць 
і паказаць, як там усё выгля-
дае. Нічога асаблівага: неахай-
на зробленыя перагародкі, 
драўляныя самаробныя дзве-
ры, цэмэнтная падлога. У доме, 
дзе жыве другі затрыманы, 
сутарэнні выглядаюць яшчэ 
горш: няма сьвятла, вільгаць і 
смурод.

Сутарэньні не апячата-
ныя, у пад’езд таксама можна 
зайсьці, хаця колькі дзён таму 
на месцы жыхарства затрыма-

ных дзяжурылі міліцыянты — 
нібыта дзеля бясьпекі, каб над 
сваякамі хлопцаў не ўчынілі 
самасуду. Цяпер міліцыі не 
відаць, але і сваякоў таксама: 
суседзі мяркуюць, што іх ці то 
адмыслова вывезьлі, каб за-
хаваць таямніцу сьледзтва, ці 
то яны самі часова зьехалі, каб 
нікому не трапляць на вочы.

 Тым часам у інтэрнэце 
зьявіліся звесткі пра трэця-
га затрыманага ў справе 11 
красавіка, які таксама жыў у 
Віцебску . Нехта зь мясцовых 
жыхароў называе імя затрыма-
нага, а нехта распавядае, што 
ён на пару гадоў маладзейшы 
за двух затрыманых раней, але 
пасьпеў ужо ажаніцца, і жонка 
цяпер чакае дзіця. Трэці затры-
маны нібыта толькі дапамагаў 
вырабляць выбухоўку, і 
затрымалі яго дзень ці два таму. 

Пазьней, чым «ціхманага хлоп-
ца, які нічым не запомніўся 
суседзям» і «таленавітага 
хіміка, які ў школе вучыўся на 
тройкі, а ў сацыяльных сетках 
рэгістраваўся пад прозьвішчам 
героя сэрыялу «Салдаты» — 
такім чынам у СМІ характары-
зуюць меркаваных вінаватых у 
здзяйсненні тэракту.

Афіцыйных звестак пра за-
трыманых амаль няма: КДБ і 
пракуратура паведамленьні 
ў інтэрнэце не камэнтуюць і 
канкрэтных прозьвішчаў не 
называюць. Усю інфармацыю 
абяцаюць агучыць 
бліжэйшым часам, да моманту 
выстаўленьня абвінавачаньня. 
У адпаведнасьці з 
з а к а н а д а ў с т в а м , 
абвінавачаньне мае быць 
выстаўлена ў 10-дзённы 
тэрмін. 

за размоВы пра Віцебскіх «тэрарыстаў» 
пагражаюць зВальненнем 

сУботнік – не знаЧыць разам

дажыліся

Першыя з іх прайшлі ў мінулыя 
выходныя ў г.п. Сураж, аг. Мазала-
ва і в. Заполле. Нягледзячы на тое, 
што шмат хто заняты на суботніку, 
гандлёвыя шэрагі не пуставалі. 
Вялікім попытам карысталіся 
морква, лук, буряк, бульба. Тут 
жа гаспадары асабістых дапа-
можных гаспадарак маглі на-
быць курэй-нясушак, камбікорм 
для адкормлівання свінняў, а 
садоўнікі-агароднікі – высадкі з 
Лужаснянскай гатункававыпра-
бавальнай  станцыі. Сталі ў чаргу 
і ахвотнікі набыць жывую рыбу з 
рыбгаса «Любань”.

У в. Заполле філіял «Курына-
Тарасенкі» бойка гандляваў 
фуражным аўсом. Сваю прадук-
цыю прадставілі і працаўнікі За-
польскага лясніцтва – 5м3 дроў 
разашліся ўжо ў першую гадзіну 
працы.

Шматлюдна было і на кірмашах, 
што прайшлі ў абласным цэнтры 
на пляцах Волі і Пралетарскай, 
рынку «Цэнтральным», на вул. 39-
айАрміі, а таксама ў г. п. Руба і п. 

Вярхоўе. Наведвальнікі змаглі на-
быць высадкі фруктовых дрэваў 
і ягадных хмызоў, насенне буль-
бы і агароднінных культураў, 
прамысловыя тавары вяснова-
летняга асартыменту, прадукты 
сілкавання. У шырокім асартымен-
це была прадстаўлена кулінарная 
і кандытарская прадукцыя райпо.

А зараз падумайце, які маразм 
творыцца на гэтай зямлі: не рын-
кавая выгода, а раённая ўлада 
змушае тутэйшыя суб’екты гаспа-
дарання займацца рэалізацыяй 
вырабленай прадукцыі. І тут самае 
месца падумаць: чаму вытворцы 
самі не ідуць насустрач пакупніку? 
Дажыліся ўжо да таго, што некалі 
ў самай бульбяной краіне бульба 
можа стаць дэлікатэсам. Кілаграм 
сеянкі каштуе сёлета тры тыся-
чы тутэйшых рублёў! Вось вам і 
эканамічная стабільнасць, і абя-
цаны 500-даляравы заробак, яко-
га пры гэткіх падыходах бальшы-
ня насельніцтва не пабачыць, як 
сваіх вушэй .

ян Сведка.

На прадпрыемствах Віцебску адміністрацыя праводзіць прафілактычныя гутаркі, каб супрацоўнікі не распаўсюджвалі чу-
так, а галоўнае — не дзяліліся звесткамі з журналістамі. За размовы з «пабочнымі асобамі» пагражаюць нават звальненнем.

У Віцебску «чарнобыльскую» 
акцыю забаранілі 

МАРАЗМ МАцНЕЕ

РУдыМЕНты БАльшыВіЗМУ

сяргея каваленку зноў 
адправілі на суткі. Ён 
абвясціў галадоўку 

Раніцай 22 красавіка віцебскага актывіста 
КХП БНФ Сяргея Каваленку міліцыянты забралі ў 
ізалятар часовага ўтрымання на 12 сутак. 

Апазыцыянэр адразу абвясціў, што будзе працяг-
ваць галадоўку пратэсту супраць, як ён гаворыць, 
«унутранай акупацыі» – супраць міліцэйскага началь-
ства, кіраўніцтва ІЧУ, СІЗА, КДБ. 

Спадар Каваленка лічыць, што супрацоўнікі 
міліцыі ды іншых структураў беспадстаўна караюць 
апазыцыйных актывістаў, у тым ліку і ўдзельнікаў 
менскай акцыі 19 снежня.

Сяргей Каваленка мусіць адбыць у ізалятары часо-
вага ўтрымання 12 сутак, бо 8 красавіка яго адпусцілі 
з-пад апошняга 15-суткавага арышту. На думку 
апазыцыянэра, яго часовае вызвалеьне абумовілі 
папярэднія галадоўкі, якія ён праводзіў у ІЧУ з 26 
сакавіка. 

25 сакавіка яму прысудзілі 7 сутак арышту за ак-
цыю да Дня Волі: напярэдадні ён выйшаў у цэнтар 
Віцебску з трыма бел-чырвона-белымі сцягамі. 1 
красавіка, адразу на выхадзе з ізалятара часовага 
ўтрымання, яго зноў затрымалі міліцыянты. Павод-
ле рашэння крымінальна-выканаўчай інспекцыі, 
актывіста прызналі парушальнікам рэжыму адбы-
ваньня ранейшага пакараньня – ён адбывае так 
званую «хатнюю хімію», тры гады абмежавання волі 
«ўмоўна» пасля вывешвання бел-чырвона-белага 
сцяга на навагодняй ёлцы 7 студзеня мінулага году. 

У час другога арышту актывіст працягнуў 
галадоўку пратэсту, і на 11 дзень галадавання трапіў 
у кардыялягічнае аддзяленне гарадзкога шпіталя. 8 
красавіка яго выпісалі і адразу ж адпусцілі дахаты: як 
патлумачылі ў ІЧУ, на час разбіральніцтва па ягоных 
скаргах. 

Актывіст падаваў скаргі ў гарадзкую пракуратуру, 
але там вырашылі, што абодва арышты цалкам закон-
ныя. Цяпер Сяргей Каваленка будзе знаходзіцца ў ІЧУ 
да 4 траўня. 

УлАдА і гРАМАдСКАСць

ў мэтах забеспячэння насельніцтва раёна бульбай і 
іншай сельскагаспадарчай прадукцыяй, таварамі народна-
га спажывання прынята распараджэнне райвыканкаму пра 
правядзенне вясновых кірмашоў у аграмястэчках і цэнтрах 
сельпассоветаў.

ХРыСціяНСКАЕ ЖыццЁ

АСАБіСтАя ПАЗіцыя
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26 апреля во время посещения Александром 
Лукашенко Наровлянского района журналисты 
поинтересовались у главы Беларуси, почему он 
не участвует в чернобыльских мероприятиях 
вместе с президентами Украины и России.

— Задайте этот вопрос Януковичу: почему бе-
лорусский президент не присутствует на их ме-
роприятиях? — ответил Лукашенко (цитируется 
по interfax.by). — Это вы у них спросите. К сожа-
лению, «вшивости» хватает у нынешнего руко-
водства Украины. Напрашиваться я ни к кому не 
собираюсь, и быть каким-то подпевалой я не со-
бираюсь ни у одного президента, ни у другого.

Руководитель Беларуси также прокомменти-
ровал заявление президента Европейской ко-
миссии Жозе Мануэля Баррозу о том, что его уча-
стие в саммите по ядерной безопасности в Киеве 
возможно только при отсутствии там президента 
Беларуси. 

— Что касается таких козлов, как Баррозу и 
прочих... Ну, кто такой Баррозу? Был какой-то 
Баррозу в Португалии, но выгнали его и устрои-
ли в Еврокомиссию. Я меньше всего смотрю, что 
где кто ляпнул из европейских чиновников. Их 
там тысячи, — заявил Александр Лукашенко.

Киев предсказуемо обиделся. В комментарии, 
распространенном МИДом Украины, говорится 
(цитируется по агентству БелаПАН): «Память о 
жертвах радиационной катастрофы должна быть 
консолидирующим звеном для наших стран. 
Именно из этих соображений исходил прези-
дент Украины Виктор Янукович, приглашая сво-
их коллег - президентов Российской Федерации 
и Республики Беларусь вместе почтить погибших 
в результате взрыва на ЧАЭС собственно в день, 
когда произошла крупнейшая техногенная ката-
строфа в истории человечества. В этом меропри-
ятии не было и не могло быть никакой политики. 
В этот день любые ссоры и взаимные претензии 
тождественны танцам на костях.

Тем большее возмущение вызывают беспреце-
дентно некорректные комментарии президента 
Беларуси Александра Лукашенко. Личные оскор-
бления неприемлемы в общении между людьми. 
Особенно они неприемлемы, когда оскорбитель-
ные высказывания адресуются государственным 
деятелям, которые представляют суверенные 
страны и целые объединения стран.

Украинское государство, украинский народ 
непреклонны в своем теплом, дружеском от-
ношении к белорусскому народу. В день памяти 
жертв трагедии на ЧАЭС мы разделяем боль на-
ших соседей, так же, как они, не сомневаемся, 
разделяют нашу. Надеемся, руководству Белару-
си хватит ответственности перед собственными 
гражданами вернуться к конструктивной поли-
тике сотрудничества и с Украиной, и с ЕС, кото-
рые желают видеть Республику Беларусь про-
цветающей, демократической и успешной».

Брюссель отреагировал тоньше и обиднее для 
Лукашенко. Источник в Европейской комиссии 
сообщил агентству interfax.by, что реакции на 
выпады в адрес Баррозу не будет:

— Мы не признаем его демократически из-
бранным президентом Республики Беларусь. В 
Еврокомиссии нет практики комментировать за-
явления обычных граждан.

Кирилл Букин
Министерство иностранных дел Украи-

ны выразило возмущение беспрецедентно 
некорректными высказываниями Алек-
сандра лукашенко. Но настоящей пощечи-
ной стал ответ Еврокомиссии.  

НАЦБАНК НЕ ЗАХОТЕЛ УЗНАТь РЕАЛьНый КУРС РУБЛЯ. ОБъЯВЛЕННАЯ ДОПОЛ-
НИТЕЛьНАЯ СЕССИЯ НА ТОРГАХ БЕЛОРУССКОй ВАЛюТНО-ФОНДОВОй БИРЖИ НЕ 
СОСТОЯЛАСь. ПОЧЕМУ ПРАВИТЕЛьСТВО В ПОСЛЕДНИй МОМЕНТ ДАЛО ЗАДНИй 
ХОД, СКОЛьКО ЕщЕ ПРОДЕРЖИТСЯ НыНЕШНИй КУРС РУБЛЯ И ПОЛУЧИТ ЛИ БЕЛА-
РУСь РОССИйСКИй КРЕДИТ БЕЗ ПРОВЕДЕНИЯ ДЕВАЛьВАЦИИ, ВыЯСНЯЕТ «ЗАВТРА 
ТВОЕй СТРАНы».
Рыночный курс ушел дальше, 

чем ожидали
Надежды на альтернативную 

сессию, на которой бы опреде-
лился рыночный курс, не оправ-
дались. Нацбанк, сославшись на 
необходимость «значительной 
подготовительной работы тех-
нического характера», перенес 
открытие альтернативных торгов 
на неопределеннее время. Рынок 
по-прежнему стоит. 

Почему правительство в по-
следний момент дало задний ход 
и как собирается выкручиваться 
из сложившейся ситуации? 

— Честно говоря, непонятно, на 
что рассчитывает правительство, 
— отмечает финансовый аналитик 
Сергей Чалый. — Думаю, альтер-
нативную сессию отменили по той 
причине, что испугались курса, 
который мог бы на ней сложиться. 
Ведь после того, как было заявле-
но о возможном открытии второй 
сессии, межбанк даже заработал. 
Сделки шли в районе 4800-5000 
рублей за доллар. И буквально на 
следующий день банкам настоя-
тельно порекомендовали не про-
водить сделки выше 4500 рублей 
за доллар.  

Экономический обозреватель 
Кирилл Коктыш также считает, 
что решение Нацбанка не про-
водить альтернативную сессию 
может означать лишь то, что у бе-
лорусских властей нет уверенно-
сти в возможном урегулировании 
вопроса благоприятным для них 
образом. 

— Власти понимают, что это 
принесет не желаемый для них 
результат, — считает эксперт. — 
Сегодня нет уверенности в крепо-
сти белорусской валюты. Пробле-
ма по большому счету осталась 
нерешенной.

Иными словами сегодня курс 
уже настолько далеко ушел от 

декларированного, что белорус-
скому руководству вряд ли уда-
лось бы сохранить лицо, показав 
рыночную стоимость рубля. Вот 
почему, по мнению руководите-
ля аналитического центра «Стра-
тегия» леонида Заико, воздер-
жаться от торгов для власти было 
бы самым правильным. 

— Деловая среда, внутренний 
и внешний бизнес, банки, кото-
рые работают с Беларусью и вне 
ее, уже подошли к определенной 
величине курса, которая исполь-
зуется в расчетах при поставках 
импортных товаров, — отмечает 
экономист. —  Этот курс 1 доллар 
– 6 тысяч белорусских рублей. На-
чинать торговать на альтернатив-
ной сессии и выйти на курс пускай 
не 6, а 5 тысяч рублей означало 
бы практически неминуемую от-
ставку правительства. Это был бы 
разлом рыночной и финансовой 
ситуации. Курс слишком далеко 
уходил бы от официально декла-
рированного. 

По мнению Леонида Заико, ны-
нешняя пауза необходима, чтобы 
сформировать более-менее при-
личное предложение валюты. 

— Предложение валюты сфор-
мировать можно только за счет 
того, что те или иные субъекты, 
имеющие доходы от экспорта, 
выйдут с большими пакетами. А 
сейчас все хотят придержать ва-
люту. Пока нет российского кре-
дита, ориентация идет на то, что 
все играют на повышение курса 
доллара, -- отмечает эксперт.

Россия даст кредит, ей некуда 
деваться?

Однако возникает вопрос: а 
даст ли Россия кредит, на который 
так уповает белорусское руковод-
ство? Ведь согласно заявлениям 
представителей Центробанка 
России, одним из условий выде-
ления кредита является гибкость 

курсообразования. До тех пор, 
пока это не произойдет, выделять 
кредит Беларуси в Центробанке 
не намерены. 

— Дадут. Куда им сейчас де-
ваться? — уверен Леонид Заико. 
— Если начнут торговать 1 доллар 
по 6 тысяч белорусских рублей, то 
товары, произведенные в Россий-
ской Федерации, сразу становятся 
неконкурентными в Беларуси. 

А вот Кирилл Коктыш считает, 
что Россия с выдачей кредита спе-
шить не станет, но даже если он и 
будет выделен, это спасет ситуа-
цию на месяц-два. 

— Уже нет никакой разницы 
– даст нам Россия кредит или не 
даст, — отмечает и Сергей Чалый. 
— Это ничего не изменит. Если не 
даст, хоть госдолг будет меньше.

девальвация уже не спасет 
Эксперты констатируют, что де-

вальвация белорусского рубля в 
данной ситуации ничего уже не 
решит. И не важно, сколько будет 
стоить рубль – 3100, 6 тысяч или 
даже больше. По крайней мере, 
для белорусской экономики такая 
мера абсолютно бесполезна. 

— Обычно девальвируют, что-
бы увеличить конкурентоспособ-
ность своей продукции на внеш-
них рынках, — отмечает Кирилл 
Коктыш. — Девальвация для бе-
лорусских товаров сама по себе 
бессмысленна. Белорусский экс-
порт номинирован в долларах, 
поэтому девальвация на него не 
повлияет никак. Экспорт же в 
Россию имеет политическую по-
доплеку, и он не станет от этого 
продаваться в больших объемах. 
Он и без того значителен. 

Главная проблема белорусской 
экономики — это большой раз-
рыв потребления и производства, 
считает эксперт. 

-- И это постоянно будет давать 
о себе знать, сколько ни обесце-

нивай валюту. Конечно, постоян-
ное обесценивание – это тоже не 
решение. Это просто капитуляция 
перед обстоятельствами, -- счита-
ет Кирилл Коктыш. 

По мнению эксперта, бороться 
надо с причиной, а не со след-
ствием. — Соответственно надо 
либо сокращать потребление, 
чего бы не хотелось, либо нара-
щивать внешнее предложение. 
Но тогда вопрос: какие товары 
производить и как договари-
ваться с соседями, чтобы они эти 
товары купили? Белорусская 
экономика, как любая экспортно-
ориентированная, обречена до-
говариваться с соседями. Если ни-
кто у тебя не купил, то ты ничего 
не заработал. Так что вопрос не 
в понижении или повышении ва-
лютного курса. 

Увы, для решения названной 
экспертом проблемы потребует-
ся не месяц, а годы. Найти рынки 
сбыта и наладить производство 
конкурентных товаров — процесс 
нескорый. Как говорит Кирилл 
Коктыш, девальвация для бело-
русской экономики на сегодня – 
худший из возможных вариантов.

— Когда в одну трубу вливает-
ся, а в другую выливается, либо 
вы находите способ выровнять 
этот баланс, либо сидите в пустом 
бассейне и делаете вид, что у вас 
вода есть. И какая разница, как 
вы будете индексировать потерю 
воды? — говорит Кирилл Коктыш. 
—Девальвация валюты в бело-
русской ситуации — это не ин-
струмент. Выигрыш от этого ноль. 
Надо держать курс, насколько 
есть возможность. Но чтобы дер-
жать нужно не только приказы-
вать валюте стоят, но и делать 
совершенно реальные шаги для 
наполнения торговли товарными 
потоками.

Анастасия БЕлЕНьКАя.

Чем грозит 
белорусской экономике 
удержание курса рубля?

гАлоўНАя ПАдЗЕя сВет пра беларУсь

еВрокомиссия 
изящно 
среагироВала на 
Выпад лУкашенко

Лідар Руху «За Свабоду» 
пракаментаваў скандальныя заявы 
Аляксандра Лукашэнкі, зробленыя 26 
красавіка.

— Рэжым крыўдуе і злуецца амаль на 
ўвесь свет. Апрача такіх самых рэжымаў-
парыяў. Беларусь ператварылася ўжо 
нават не ў асаджаную крэпасць, а ў 
асаджаную казарму з салдафонскімі 
манерамі, — цытуе словы палітыка сайт 
рух.by.

Як вядома, у сваім выступленні Аляк-
сандр Лукашэнка назваў прэзідэнта 
Еўракамісіі Жозэ Мануіла Барозу каз-
лом, а кіраўніцтва Украіны абвінаваціў 
ва «вшивости».

— Вось і з Украінай улада пасвары-
лася, прычым у такі жалобны дзень. Што 
да абразаў у бок Барозу, то гэта проста 

па-за межамі прыстойнасці, — кажа 
Аляксандр Мілінкевіч.

На яго думку, такімі паводзінамі  
«кіраўнік краіны ганьбіць цэлую нашу 
дзяржаву і цэлы народ».

— Разам з тым хамства падкрэслівае 
адчай, ілюструе, што гэтая мадэль 
кіравання ўжо не толькі не мае 
перспектываў, але і ставіць Беларусь 
на мяжу выжывання, — лічыць лідар 
Руху «За Свабоду». — Небяспека ў 
тым, ва ўмовах усур’ёз пагражаючага 
банкруцтва ўлада перабывае ў стане 
паталагічнай неадэкватнасці і спрабуе 
тактычна хітраваць. Не адчувае моманту 
адказнасці і стратэгічнага выбару. Гэта 
можа прывесці да здачы эканамічнага 
суверэнітэту і пераўтварэння краіны ў 
правінцыю ўсходняй неаімперыі.

дЭМАКРАтыЧНы РУХ СВАБодА СлоВА

ВСЕМ – МолЧАть!
Но покушение на «Нашу ніву» и 

«Народную волю» - это особый слу-
чай. Знаменующий перелом в от-
ношениях властей с независимыми 
СМИ.

Даже царское правительство в на-
чале ХХ века не опустилось до того, 
чтобы закрыть «Нашу Нiву». Пако-
стей делали немало, но вот чтобы 
просто ножичком по горлу - этого 
не было.

Похоже, других аргументов - по-
мимо ножичка - у нынешней вла-
сти уже не осталось. Казалось бы: 
она полностью монополизировала 
общественно-политическое теле- и 
радиовещание, государственные 
газеты выходят тиражом несоизме-
римо большим, чем независимые. 
А толку - чуть. Официальная про-
паганда терпит сокрушительное 
поражение. Даром что ли после не-
давних выборов разбор полетов за-

кончился отставками двух видных 
бойцов идеологического фронта 
- Натальи Петкевич и Александра 
Зимовского. Не понравились Алек-
сандру Лукашенко результаты голо-
сования, не понравились…

События первых четырех месяцев 
2011-го - валютный кризис, рост 
цен, теракт, - популярности главе 
государства явно не добавили. И, 
судя по всему, проблемы в эконо-
мике будут нарастать. Складывает-
ся впечатление, что власть начина-
ет терять контроль над ситуацией. 
В этой ситуации любая альтерна-
тивная информация кажется ей 
опасной. Реакцией на происходя-
щее стал истошный крик: «Всем - 
молчать!»

Очевидно, что атакой на «Нашу 
ніву» и «Народную волю» дело не 
ограничится. В ближайшее время 
можно ожидать «зачистки» в Интер-

нете. От тех СМИ, которые не попа-
дут под раздачу сейчас, потребуют 
«поджать хвосты». Наступает пере-
ломный момент, когда право на 
существование имеет только одна 
точка зрения – официальная…

Отсрочит или, наоборот, ускорит 
развязку ставка на грубую силу? 
Бог весть. На форуме «НН» один из 
читателей написал:

«Были черносотенцы и была 
«Наша Нiва». «Наша Нiва» осталась, 
где сейчас черносотенцы?

Были большевики и была «Наша 
Нiва». «Наша Нiва» осталась, где те-
перь большевики? ..

Есть «Наша Нiва» и есть Лука-
шенко. Я ни на что не намекаю, но 
«Наша Нiва» вышла в финал».

Чем в итоге закончится этот пое-
динок, у меня сомнений нет.

Александр Старикевич.

За время правления 
лукашенко уничтожено 
немало газет. 
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логіКА ПАліцЭйшЧыНы
Пасля выбуху ў мінскім ме-

тро затыкаць раты медыям ды 
журналістам сталі зусім ужо 
бесцырымонна. Вось і ваш 
пакорлівы слуга патрапіў пад 
капітальную раздачу за не-
прыемныя для ўлады камен-
тары ў звязку з трагедыяй 11 
красавіка.

Гаворка ідзе найперш пра 
артыкул «Беларусь: узарваны 
міф», апублікаваны ў інтэрнет-
газеце Naviny.by. Зрэшты, 
мяркую, што «мочаць», так 
бы мовіць, па сукупнасці, бо 
каментаваў звязаную з вы-
бухам праблематыку для 
розных медый, і зусім не 
кампліментарна для кіроўнай 
вярхоўкі, як у пагонах, так і 
без.

У прыватнасці, адна з клю-
чавых высноў была такая: 
«Слаўныя органы хвацка луп-
цуюць дручкамі іншадумцаў, 
але, як бачым, раз-пораз аказ-
ваюцца бяссільнымі ў сваім 
асноўным, па ідэі, амплуа — 
гарантаваць бяспеку грамад-
зян».

У адказ дзяржаўная прапа-
гандысцкая машына ўлупіла 
з усіх гармат: маўляў, хто 

дазволіў замахвацца на до-
блесныя органы! Гэта ж у нас 
святарная карова, праўда?

Аўтар аглабельнай 
публікацыі, растыражаванай 
шэрагам цэнтральных ды 
рэгіянальных дзяржаўных 
перыёдыкаў, напавал б’е ры-
тарычным, як яму падаецца, 
пытаннем: «Адкуль спадар 
Класкоўскі, ні дня не насіўшы 
міліцэйскі мундзір, можа быць 
паінфармаваны пра стан спраў 
у МУС? Абапіраючыся на якія 
звесткі ён робіць выснову, 
што „праваахоўныя струк-
туры ў Беларусі разрасліся, 
разбыліся на шчодрых казён-
ных фінансах“?».

Пра мундзір — гэта, як мо-
ладзь кажа, «жэсць». Згадва-
ецца анекдот пра салдафона: 
калі гэтыя цывільныя такія 
разумнікі, дык чаму яны шых-
том не ходзяць? Паводле такой 
логікі, пра знікненне валюты, 
напрыклад, маюць права раз-
важаць толькі банкіры. Мне ж 
падаецца: каб меркаваць, што 
кілбаса пратухла, не абавязко-
ва быць кілбаснікам.

Ну і тым болей дзіўна, 
калі ў праве пісаць на тыя 

ці іншыя тэмы адмаўляюць 
прафесійнаму журналісту з 33-
гадовым стажам.

Увогуле ж, да ведама аўтара 
аглабельнай публікацыі, сва-
бода меркаванняў ды іх вы-
казвання гарантуецца кожна-
му — насіў ён мундзір ці не 
— Канстытуцыяй Беларусі. А 
вось называць кагосьці зла-
чынцам да суда Асноўны закон 
акурат не дазваляе. Гэта варта 
зарубіць на носе таму ж аўтару 
ды рэдактарам выданняў, 
якія дружна перадрукавалі 
пасквіль, прысвечаны, бадай, 
не столькі мне, колькі майму 
сыну, што трапіў у вязніцу КДБ 
па справе аб «масавых беспа-
радках».

І яшчэ адна аксіёма, мусіць, 
невядомая абаронцам гона-
ру мундзіра. Усе чыноўнікі 
ды ведамствы мусяць быць 
падсправаздачнымі грамад-
зянам. І гэта кепска, калі стан 
спраў у той ці іншай структуры, 
у тым ліку сілавой — таямніца 
за сямю пячаткамі. Чым гана-
рыцеся?

Так, айчынныя чыноўнікі 
са скуры вылузваюцца, каб 
нязручная для іх інфармацыя 

Контрольный выстрел в 
белорусскую нефтепереработку

Повышение ставки пошлины автоматиче-
ски распространяется на белорусские НПЗ и 
превращает экспорт нефтепродуктов в резко 
убыточный вид деятельности.

Россия повышает пошлины до запретительного 
уровня в связи с резким дефицитом нефтепродук-
тов в России, фактически вынуждая нефтетрейдеров 
разворачивать экспортный поток нефтепродуктов 
обратно в страну. Белорусская нефтепереработ-
ка традиционно работала на экспорт, до-
ходы от которого до недавнего време-
ни покрывали убыточные поставки 
на внутренний рынок. 

Белорусские НПЗ могут раз-
вернуть экспорт нефтепродук-
тов только в одном направле-
нии – на российский рынок. И 
как говорят представители от-
расли, это решение необходи-
мо было принимать уже давно, 
не дожидаясь повышения экс-
портных пошлин на нефтепро-
дукты в России.

Дефицит бензина российских 
АЗС, который по мнению властей РФ 
спровоцирован картельным сговором, 
привел к тому, что оптовая цена на тонну бен-
зина А92 за 2 дня взлетела с 28 тыс. до 33 тыс. рублей, 
а спрос превышает предложение в 30 раз. 

Белорусские НПЗ забиты под завязку светлыми 
нефтепродуктами и находятся на грани остановки 
из-за нехватки емкостей для слива сырья. Но на-
чать поставки бензина на российский рынок за-
воды самостоятельно не могут в силу целого ряда 
законодательно-административных особенностей 
белорусской экономической модели.

Во-первых, для экспорта нефтепродуктов в Рос-
сию необходимо получить разрешение властей, что 
в принципе невозможно, поскольку одновременно 
действует несколько противоречащих друг дру-
гу «указиловок». А именно: (1) все нефтепродукты 
должны реализовываться через электронную пло-
щадку концерна Белнефтехим (Белорусский нефтя-
ной дом); (2) все нефтепродукты реализуются через 
Белорусскую нефтяную компанию; (3) есть письмо 
концерна, разрешающее НПЗ осуществлять самосто-
ятельную продажу нефтепродуктов, смысл которого 
не совсем понятен на фоне первых двух условий.

Между тем, «эксклюзивные» операторы рынка не-
фтепродуктов – электронная площадка и БНК – до 
настоящего момента даже пальцем не пошевелили 
для начала поставок нефтепродуктов на российский 
рынок. Более того, ситуация, которая сложилась в 
последнее время на электронной площадке, приве-
ла к снижению экспорта нефтепродуктов из Белару-
си и, как следствие, затариванию НПЗ.

«Всё как-то очень непонятно… Все заявки на по-
купку нефтепродуктов выставляются по цене ниже 

себестоимости, а новых участников к (электронной) 
площадке просто не подпускают», - сказал предста-
витель компании, имеющей доступ к электронным 
торгам. (Справка: за доступ к электронной площадке 
торговли нефтепродуктами трейдер должен внести 
депозит на счет Белнефтехима в размере 25 тыс. 
долларов. По крайней мере, такой тариф существо-
вал несколько лет назад, и вряд ли он понизился за 

это время.)
В общем, сотни миллионов валютной 

выручки, которую так упорно ищут 
Нацбанк РБ и правительство, поко-

ятся в резервуарах белорусских 
НПЗ. Однако сегодня в стране 
некому принимать меры по 
урегулированию ситуации в 
нефтянке.

Так, отвечающий за не-
фтянку В.Семашко со свитой 
из руководства Белнефтехима 

и БНК сегодня пытается убол-
тать друга белорусского народа 

Уго Чавеса вытащить из кубышки 
пару-тройку миллиардов долларов 

на приватизацию белорусских НПЗ и 
МАЗа, или сделать частичную предопла-

ту по реализуемым в этой стране проектам 
(пара-сотня миллионов на поддержание штанов). В 
свою очередь, тот, кто может заставить чиновников 
за сегодня-завтра-послезавтра решить невыполни-
мую задачу, улетел на неопределенный срок в Тур-
кмению на поиски денег, а заодно и альтернативных 
нефти и газа.

Впрочем, белорусский агитпроп может обернуть 
сложившуюся ситуацию в свою пользу. Мол, местные 
шаманы эксперты предвидели дефицит нефтепро-
дуктов в России и последующее повышение ставки 
экспортной пошлины до 90%. А потому и создали 
запас бензина на белорусских НПЗ, чтобы в трудный 
момент прийти на выручку братскому российскому 
народу: от голода спасли, от пожаров, а теперь и 
бензином подсобили. В общем, Не может Россия су-
ществовать без Беларуси…

Тем временем, текущий убыток Мозырского НПЗ 
достиг 60 млн долларов (2010 год предприятий за-
кончило с прибылью 40 млн долларов), что вымыло 
почти все оборотные средства, и сегодня 95% поста-
вок сырья закупается за счет банковских кредитов, 
обслуживание которых не лучшим образом сказыва-
ется на себестоимости.

Неудивительно, что в нефтяных кругах уже по-
ползли слухи о том, что чиновники Белнефтехима 
и «трутни» из БНК вступили в сговор с российским 
олигархами, цель которого – по-быстрому загнать 
белорусские НПЗ в долговую яму и затем скупить за 
бесценок.

АФН

УСХодНі СУСЕд

Решение 
правительства 

России о повышении 
с 1 мая экспортных 
пошлин на светлые 

нефтепродукты стало 
контрольным выстрелом 

в загибающуюся 
белорусскую 

нефтепереработку. 

ПАлЕМіКА

пацярпелыя міліцыянты на 
ўсіх працэсах адны і тыя ж 

28 красавіка ў cудзе 
Кастрычніцкага раё-
ну Менску па справах 
Паўла Вінаградава, 
Зьмітра дразда, Але-
ся Кіркевіча, Андрэя 
Пратасені і ўладзімера 
Хамічэнкі заслуханыя 
восем пацярпелых 
міліцыянтаў і шасьцё-
ра сьведак. Пацярпе-
лыя міліцыянты на ўсіх 
працэсах за 19 сьнежня 
адны і тыя ж. 

Суды за Плошчу
Журналісты, якія пра-

цуюць на судах, ужо 
склалі сьпіс зь імёнамі, 
прозьвішчамі і пасадамі 
пацярпелых міліцыянтаў, 
каб дакладна іх на-
зываць. У чацьвер з 
раніцы частка давала паказаньні на працэ-
се ў Партызанскім судзе, дзе ідзе працэс над 
Саньнікавым і моладзьдзю, другая частка – у 
Кастрычніцкім. Ніхто зь нібыта пацярпелых 
не апазнаў ніводнага абвінавачанага, яны 
агульнымі фразамі распавядалі пра тое, што 
было на плошчы 19-га. Бацька абвінавачанага 
актывіста кампаніі «Гавары праўду!» Паўла 
Вінаградава спадар Ігар кажа: «Нейкія зьмя-
шаныя пачуцьці выклікае гэты суд. Многае 
незразумела. Незразумелы выклік пацярпе-
лых – якія адносіны яны маюць непасрэдна да 
гэтых падсудных? Нідзе ў дакумэнтах па спра-
ве, да прыкладу, майго сына яны ня значацца 
як пацярпелыя, паводле словаў адваката. Я не 
пачуў нічога канкрэтнага». 

Траўмы, пашкоджаньні, якія быццам бы 
атрымалі на плошчы пацярпелыя, выклікалі 
ўсьмешкі ў прысутных у залі суду – у 
намесьніка камандзіра роты спэцназу Сяргея 
Лушчыка – гематома ягадзіцы, у іншых – ушы-
бы мяккіх тканак. Ніхто зь сямі дапытаных ня 
быў шпіталізаваны. Дар‘я Беліс, якая ўважліва 
сочыць за працэсам, выказала такое мерка-
ваньне:

«Я лічу, што вылучаюць абсурдныя 
абвінавачваньні. Абсурдныя сьведкі, аб-
сурдныя пацярпелыя, якія зьяўляюцца 
міліцыянтамі. Вось і ўсё». Але я лічу, што хлоп-
цы – малайцы. Трымаюцца». 

Аляксандар Арцыбашаў, які таксама 
прысутнічае на судзе, кажа: «У прынцыпе, 

уражаньні ня самыя лепшыя. Зразумела, што 
сфабрыкавана ўсё і зроблена такім чынам, каб 
пасадзіць хлопцаў, у прыватнасьці, майго ся-
бра Паўла Вінаградава».

Сябра «Маладога фронту» Ігар Кішко 
падзяліўся сваімі ўражаньнямі наконт працэ-
су: 

«Не ўпершыню бачым падобнае судзілішча. 
Таму ніякіх спадзеваў на справядлівы прысуд 
мы ня маем. Мяркуем, што і Кіркевіч, і Яроме-
нак атрымаюць вельмі жорсткія тэрміны, таму 
што ўлады вельмі жорстка ставяцца ўвогуле 
да вольнай моладзі нашай краіны». 

У другой палове дня суд заслухаў сьведкаў. 
Двое зь іх – таксама міліцыянты. Абодва 
пазналі абвінавачанага Ўладзімера Хамічэнку. 
Абодва быццам бы затрымлівалі яго, але 
блыталіся, судзьдзя заўважыла разыходжаньні 
ў пісьмовых паказаньнях і вусных. Выступілі 
брат і сябар Андрэя Пратасені, літаратар Язэп 
Янушкевіч – у абарону архівіста Зьмітра Драз-
да. 

Пры канцы паседжаньня суд заслухаў 
грунтоўныя паказаньні старшыні БХК Алега 
Гулака. Гулак распавёў, што яго зьдзівіла на 
плошчы: шкло білі чалавек 15, побач стаялі 
міліцэйскія начальнікі ў цывільным. Ніхто 
не рэагаваў, не перашкаджаў. Пасьля раз-
гону плошчы ён ня бачыў ні палак, ні арма-
туры, ні бутэлек – усё гэта пабачыў толькі па 
Беларускім тэлебачаньні. 

іна Студзінская.

ПАлітыЧНы ПЕРАСлЕд

не праточвалася на шырокую 
публіку. Але ж тое-сёе мож-
на яшчэ знайсці ў адкрытым 
доступе. Дык вось, згодна з 
законам аб рэспубліканскім 
бюджэце на 2011 год, на 
органы ўнутраных спраў 
выдаткоўваецца 1 710 925 
718,0 тысячы рублёў, на ор-
ганы дзяржбяспекі — 292 
791 305,7 тысячы рублёў. Для 
параўнання: на агульную ся-
рэднюю адукацыю — толькі 67 
496 303,2 тысячы рублёў. Ноў 
комэнт.

Далей. Адмыслоўцы 
Інстытута праблем правапры-
мянення пры Еўрапейскім 
універсітэце ў Санкт-
Пецярбургу правялі даследа-
ванне ў пытаннях колькасці ды 
фінансавання праваахоўных 
органаў у шэрагу краін СНД і 
Усходняй Еўропы. Ды вось, па 
колькасці сілавікоў (без уліку 
войска) на 100 тысяч жыхароў 
сінявокая рэспубліка ўсіх пера-
плюнула — 1 442. Параўнайце: 
у Расіі — 976, Казахстане — 
713, Малдове — 388, Польшчы 
— 328.

Удумайцеся: у нашай краіне, 
дзе меней за 9,5 мільёна 
жыхароў, — прыкладна 
столькі ж сілавікоў, колькі ў 
38-мільённай Польшчы! Дык 
ці варта дзівіцца, што Беларусь 
атрымала ярлык паліцэйскай 
дзяржавы? Зрэшты, гэты 
тэрмін мае на ўвазе не толькі 

разадзьмутыя штаты сілавых 
структур, але і іх заточанасць 
пад палітычныя рэпрэсіі, зду-
шэнне пратэстаў супраць 
недэмакратычнай сістэмы, 
якая фактычна выпусташыла 
выбары, заблакавала змену 
кіроўных эліт.

Пры гэтым я перакананы: у 
нашых сілавых структурах шмат 
сумленных прафесіяналаў. І 
не думаю, што гэтыя людзі ў 
захапленні, калі ім накідаюць 
функцыі палітычнага здушэн-
ня, у той час як конь не валяўся 
ў пытаннях сапраўднай бяспекі 
грамадзян.

Дарэчы, я ў сваіх 
публікацыях вёў гаворку не 
толькі пра міліцыю, але і пра 
спецслужбы. Іх у Беларусі ба-
гата, і менавіта іх амплуа — 
гуляць на апярэджанне, раз-
гадваючы планы тэрарыстаў. 
У нас жа, як вынікае з 
афіцыйнай трактоўкі, некалькі 
маладзёнаў-дылетантаў шэсць 
гадоў пакідалі з носам проць-
му крутых профі.

Так што цяжка падзяліць 
бравурны тон аўтара аглабель-
най публікацыі, каторы, даючы 
адлуп вашаму пакорліваму 
слугу, з пафасам заяўляе, 
што «свой прафесіяналізм 
праваахоўныя органы 
даказалі 13 красавіка, меней 
чым за суткі пасля тэракту 
затрымаўшы яго выканаўцаў».
Па-першае, не кажы гоп, па-

куль не пераскочыў — яшчэ 
толькі следства ідзе. Па-
другое: затрымалі меркавана-
га тэрарыста не «меней чым 
за суткі», а, лічы, цераз шэсць 
гадоў, калі браць за пункт 
адліку выбухі ў Віцебску. Пасля 
якіх быў яшчэ і выбух ля стэ-
лы ў Мінску ў 2008 годзе. І на 
гадавіну таго тэракту (каторы 
сілавікі, дарэчы, тоячы шыла 
ў мяху, «сарамліва» называлі 
«хуліганствам») не хто іншы, як 
Аляксандр Лукашэнка даваў 
дыхту: «Вінаватыя да цяпе-
рашняга часу не ўстаноўлены. 
Гэта ганьба для праваахоўных 
органаў!».

Дык вы б лепей з прэзідэнтам 
паспрачаліся, а не са мной! 
Столькі гадоў сілавікі хваліліся: 
мы усіх гэтых дэструктыўных 
элементаў як аблупленых ве-
даем, яны ў нас пад каўпаком! 
Хапалі, трэслі апазіцыю пасля 
кожнага выбуху. А ў выніку 
бамбістамі (калі знайшлі 
сапраўды тых) аказаліся тыпо-
выя прадстаўнікі электарату 
ўлады, адзін нібыта нават ся-
бар БРСМ. Дык ці тых трэслі? 
Ці пад тыя задачы заточаны 
органы?

Во над якімі пытаннямі варта 
чухаць рэпу на добры лад! А не 
рэагаваць на журналісцкія вы-
ступы аглабельнымі адлупамі 
па прынцыпе «сам дурань».

Аляксандр Класкоўскі.


